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Raadsinformatiebrief

Wat is de aanleiding om deze informatie kenbaar te maken?
In verband met het inspelen op actualiteiten en trends is in het Dierenbeleid 2017 afgesproken elk 
jaar een gesprekstafel te organiseren met partners over dieren en dierenwelzijn. Graag brengen we 
uw raad met deze brief op de hoogte van de uitkomsten van deze gesprekstafel en geven we u een 
inkijk in wat speelt op het gebied van dieren. We hebben de partners vooraf om input gevraagd 
voor de gesprekstafel. Daaruit kwamen de volgende onderwerpen: opruimen van 
paardenuitwerpselen, Q-koorts, rattenoverlast en oprukkende natuur in de stad.

Het opruimen van paardenuitwerpselen was specifiek aangedragen door het Dordts hondenplatform 
om te bespreken. Hoewel dit onderwerp niet per se van toegevoegde waarde was voor andere 
aanwezige partners om te behandelen, hebben we gemeend dit toch te bespreken aan de 
gesprekstafel, omdat in de voorafgaande weken meerdere correspondenties zijn geweest tussen 
het hondenplatform en medewerkers van de gemeente over dit onderwerp. Helaas heeft de 
vertegenwoordiger van het Dordts hondenplatform zich vanwege het coronavirus op het laatste 
moment moeten afmelden.

Wat is de te delen informatie?
Paardenuitwerpselen:

Ondanks dat het Dordts hondenplatform niet aanwezig was bij de gesprekstafel, is het onderwerp 
wel besproken. Volgens het hondenplatform ervaren hondenbezitters overlast van 
paardenuitwerpselen. De vraag van het hondenplatform is om het verplicht opruimen van 
paardenuitwerpselen in de APV op te nemen. Bij gemeente Rotterdam is dit ook een discussie is 
geweest om het wel of niet opnemen van het verplicht opruimen van paardenuitwerpselen in de 
APV. De regel is niet opgenomen in de APV, omdat het slecht te handhaven is. Dit is bij meerdere 
gemeenten om die reden niet opgenomen. 
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Diverse maneges in Dordrecht ontdoen de wegen rondom de manege van paardenuitwerpselen. In 
Dordrecht lijkt het probleem zich vooral voor te doen in de Biesbosch. Op een aantal fietspaden en 
voetpaden liggen veel paardenuitwerpselen. De ruiterpaden in de Nieuwe Dordtse Biesbosch zijn 
weinig herkenbaar als ruiterroute, waardoor paarden op fietspaden en soms op voetpaden lopen.

We hebben inmiddels de beborden aangepast bij de ruiterroute waardoor we kunnen handhaven op 
ruiters op fietspaden en voetpaden, aangezien dit per wet is verboden. Op die manier voorkomen 
we ook dat er mest ligt. We nemen daarom het verplicht opruimen van paardenuitwerpselen niet 
op in de APV. Dit hebben we teruggekoppeld naar het Dordts hondenplatform. Gezien de 
afwezigheid van het hondenplatform bij de gesprekstafel hebben we een afspraak gemaakt voor 
een overleg na de corona-crisis.

Q-koorts:

Het NVWA wijst op de risico’s die ook in Dordrecht bestaan voor de Q-koorts. Schapen en geiten 
kunnen besmet raken. De verspreiding en overdracht op mensen vindt voornamelijk plaats via 
nageboorten en het uitrijden van droge geitenmest. Maar “lammetjes-aaidagen” kunnen ook een 
bron zijn van overdracht van de ziekte op mensen. Geiten en schapen die in aanraking komen met 
publiek (kinderboerderij, zorgboerderij) moeten een dubbele inenting hebben gehad. De dieren zijn 
echter pas drie weken na inenting beschermd. In deze periode mogen ze dus nog niet in aanraking 
komen met mensen. Vervolgens moeten ze jaarlijks (binnen het jaar – het vaccin is maar 364 
dagen werkzaam) een hervaccinatie krijgen. Dit betekent dat de werkwijze met schapen en geiten 
binnen de gemeente (Wantijpark – Weizigt) op onderdelen aangescherpt moet worden. Ter plekke 
zijn hiervoor al afspraken gemaakt.

Probleem is dat Q-koorts vage klachten oplevert, waardoor huisartsen (buiten Brabant) het zelden 
direct als potentiële diagnose meenemen in onderzoek. De bacterie is goed met medicijnen te 
bestrijden. De nasleep van de besmetting kan echter ernstig zijn en lang duren.

Afgesproken is dat de GGD voorlichting gaat geven bij Dordtse huisartsen om Q-koorts serieus als 
optie mee te nemen bij onderzoek bij vage klachten. Dit zal echter pas gebeuren na de lopende 
corona-virus-inzet. Als gemeente communiceren we hierover via sociale media zodra er 
"lammetjes-aaidagen" zijn.

Rattenoverlast:

Gemeente Dordrecht ontvangt steeds meer meldingen van rattenoverlast. Met het uitzicht op het 
verbod van particuliere bestrijdingsmiddelen tegen ongedierte, voorzien we een toename in die 
overlast. In gemeente Rotterdam lijkt er niet per se een stijging te zijn, maar het wordt ook niet 
altijd gemeld bij de gemeente.

Rotterdam heeft wel al jaren een rattenaanpak. Belangrijk hierin is het differentiëren van 
meldingen. Wat is de oorzaak van de overlast? Komen ratten voor op straat of in huizen? 
Rotterdam werkt ook met een voederverbod op een aantal plaatsen, maar dat helpt niet. Het gaat 
met name om gedrag, zoals het achterlaten van voedselresten in de openbare ruimte of het 
overvloedig voeren van dieren. Wijkregisseurs gaan in Rotterdam met bewoners in gesprek en 
vertellen over voedsel en ratten. Ook worden mensen op voorhand geïnformeerd bij 
rioolvervanging dat er dan tijdelijk even meer ratten zijn.

Wijken die groener zijn hebben meer natuurlijke vijanden van de rat. Door meer natuur in de stad 
te hebben, zorgt dit ook voor een beter evenwicht en zal dit indirect rattenoverlast beperken. 
Opmerkelijk is dat ratten als bron van infecties worden gezien, maar egels en eekhoorns zijn 
bijvoorbeeld ook ziektedragers.

We gaan met onze gedragsdeskundigen aan de slag voor het beperken van voedselresten in de 
openbare ruimte en het overvloedig voeren van dieren. In de groen-blauwe opgave wordt al inzet 
gepleegd op het "vergroenen" van de openbare ruimte.

Oprukkende natuur in de stad:
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De GGD wijst op de risico’s van de oprukkende natuur. Herten en reeën kunnen wel 30 teken bij 
zich dragen. De teken kunnen een bacterie bij zich dragen die de ziekte van Lyme kan veroorzaken 
bij mensen. In de stad zijn voldoende muizen waar de teken verder op kunnen leven. Vervolgens 
kan bij een tekenbeet de bacterie worden overgedragen op een mens. Ook bevers kunnen ziekte 
meedragen de stad in, de hazenkoorts. Kadavers zijn tevens een belangrijke bron voor allerlei 
mogelijke ziekten, zoals botulisme. Professionals bij de gemeente zijn op de hoogte van risico’s bij 
het ruimen van kadavers en beschikken ook over voldoende beschermingsmiddelen.

Duidelijk is dat rond de oprukkende natuur een dilemma zal blijven bestaan: groen doet goed en 
buiten spelen in de natuur is goed voor de gezondheid, maar brengt tevens risico’s omdat de 
natuur ook ziekten meeneemt.

Bij de ontwikkeling van nieuwe wijken doen we er goed aan om zowel een ecoloog te betrekken als 
een specialist humane gezondheid. Bij de ontwikkeling van de nieuwe bouwplannen voor 
Amstelwijck is dit al gebeurd en dit wordt als zeer positief gezien. We brengen dit extra onder de 
aandacht bij andere bouwontwikkelingen.

Hoe verder na deze raadsinformatiebrief?
We ervaren deze gesprekstafel als heel nuttig. Zo kunnen we diverse onderwerpen bespreken en 
met elkaar van gedachten wisselen. Het heeft ook zijn waarde bewezen in het voorzien van 
thema's die aandacht behoeven. Alle betrokken partners hebben een verslag ontvangen van de 
gesprekstafel. 

De volgende gesprekstafel is in het eerste kwartaal 2021. 

Welke kosten zijn verbonden aan het proces?
Niet van toepassing.
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